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Jak se vyhnout odvodu v rámci branné povinnosti?
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SLOVENSKO: Ať se na současnou světovou politickou

situaci díváme z jakéhokoli úhlu pohledu, dnes existuje

největší hrozba vypuknutí vojenského konfliktu na našem

území za posledních 25 let. Položili jsme si proto otázku,

zda je možné vyhnout se odvodu, kdyby byla vyhlášena

válka a úřady by začaly vydávat povolávací rozkazy.

Odpověď je taková, že vyhnout se odvodu bez porušení

zákona není možné, avšak existuje právní možnost, díky

které nebudete muset „bojovat v první linii“. Ta možnost se

jmenuje odepření výkonu mimořádné služby.

Vznik branné povinnosti
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Na úvod si ale řekněme, co branná povinnost znamená a koho se

týká. Obsahem branné povinnosti je povinnost podrobit se

odvodu  (ten se provádí pouze v době války nebo válečného stavu) 

a následně provést mimořádnou službu nebo alternativní

službu . Pod mimořádnou službou se rozumí výkon standardní

vojenské služby. V době války je to zejména výkon boje na místě

konfliktu. V rámci alternativní služby se muž (odvedenec) například

podílí na poskytování sociální pomoci, zdravotní péče, podílí se na

zabezpečování obrany státu a poskytuje služby zajišťující činnost

ozbrojených sil.

Branná povinnost se povinně týká osob, které jsou státními

občany České republiky, mají mužské pohlaví a trvalý pobyt

na našem území.  Ostatní, kteří tyto podmínky nesplňují

(například cizinci), mohou brannou povinnost dobrovolně převzít na

základě své žádosti. Další podmínkou, která musí být splněna, je věk.

Branná povinnost  vznikne prvním dnem kalendářního roku,

ve kterém muž dovrší 19. rok života.

Zdravotní stav neovlivňuje vznik branné povinnosti. To znamená, že

zdravotně nezpůsobilému muži vznikne branná povinnost, avšak v

případě války se v rámci odvodu podrobí zdravotní prohlídce. Na

základě ní se zjistí, zda je zdravotně způsobilý k boji nebo ne.

Odepření výkonu mimořádné služby

Pokud jste muž, kterému vznikla branná povinnost (což je téměř

každý), a nechtěli byste v případě války vykonávat mimořádnou

službu, musíte její výkon odepřít. Mimořádnou službu můžete

odepřít  jen z důvodu, že její výkon je v rozporu s Vaším

svědomím nebo náboženským vyznáním.  Pokud takový

rozpor na Vaší straně existuje, odepření zrealizujete tak, že 

doručíte písemné prohlášení o odepření výkonu

mimořádné služby na příslušný okresní úřad v sídle kraje

podle místa Vašeho trvalého pobytu. Obsah tohoto písemného

prohlášení tvoří Vaše jméno a příjmení, datum a místo narození,
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rodné číslo, adresa trvalého a přechodného pobytu, povolání a důvod

odepření výkonu mimořádné služby. Vzor písemného prohlášení o

odepření výkonu mimořádné služby si můžete stáhnout přímo z naší

webové stránky  ZDE .

Zatím se Vám zdá odepření výkonu mimořádné služby jednoduché?

Složité opravdu není, ale jsou zde dva háčky. Jeden spočívá v tom, že

odepřít výkon mimořádné služby již není možné poté, co bude

vyhlášena krizová situace (válka, válečný stav, výjimečný stav nebo

nouzový stav). Vaše prohlášení o odepření výkonu mimořádné služby

se tedy nebude vztahovat na období krizové situace, pokud jej učiníte

až po jejím prohlášení. Odepření lze provést pouze v době

míru (bezpečnosti).  To znamená, že pokud stihnete Vaše

prohlášení o odepření výkonu mimořádné služby učinit v době míru

a následně bude vyhlášena krizová situace, Vaše prohlášení bude ve

smyslu aktuální legislativy platné a státní orgány na něj budou muset

přihlížet.

Druhý háček spočívá v tom, že iv  době míru (bezpečnosti)

 nemůžete učinit písemné  prohlášení o odepření výkonu

mimořádné služby  kdykoliv. Desky jej  můžete učinit pouze v

měsíci leden v příslušném kalendářním roce , přičemž v

tomto termínu musí být písemné prohlášení úřadu doručeno.

Výjimka platí pro rok, kdy vám branná povinnost vznikla. Běžně to

tedy bude kalendářní rok, ve kterém dosáhnete 19. roku života.

Během všech ostatních let života můžete odepřít výkon mimořádné

služby pouze v lednu.

Pokud jednou písemné prohlášení o odepření výkonu mimořádné

služby platně učiníte a někdy v budoucnu bude vyhlášena válka,

můžete své prohlášení vzít zpět a jít vykonávat mimořádnou službu,

pokud se tak dobrovolně rozhodnete. Je třeba si však dát pozor na to,

že pokud jednou své písemné prohlášení vezmete zpět, znovu jej

podat už nemůžete.
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Písemné prohlášení o odepření výkonu mimořádné služby Vám

doporučujeme zasílat příslušnému okresnímu úřadu doporučeně s

doručenkou, abyste měli důkaz (doručenku) o tom, že prohlášení

bylo řádně a včas doručeno. Doručenku si ve vlastním zájmu pečlivě

uchovejte.

Novela zákona č.. 569/2005 Sb. o alternativní službě

účinná od 01.01.2016:

Ve smyslu této novely je třeba  podpis  osoby, která podává

prohlášení o odepření výkonu mimořádné služby,  úředně

osvědčit . Pokud tedy budete podávat takové prohlášení na

příslušný úřad, nezapomeňte si před tím dát svůj podpis úředně

osvědčit u notáře nebo na matrice.

ZDROJ

Upozornění: Tento článek je výlučně názorem jeho autora. Články,

příspěvky a komentáře pod příspěvky se nemusí shodovat s postoji

redakce cz24.news. Medicínské a lékařské texty, názory a studie v

žádném případě nemají nahradit konzultace a vyšetření lékaři ve

zdravotnickém zařízení nebo jinými odborníky.
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